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 :الممخص

إلقاء نظرة عمى الدور الذي تقوـ بو إلى  تيدؼ ىذه الدراسة "دور الإذاعة الجزائرية في التوعية المرورية "
التي  إذاعة قسنطينة المحمية في نشر وترسيخ الوعي المروري بإعتبارىا أىـ وسائؿ الإتصاؿ الجماىيري

الذي تقوـ بو إذاعة  ما ىو الدورلمتمثؿ في: عمى التساؤؿ الرئيسي ا وجاءت للإجابةواكبت متغيرات العصر 
 ؟مستمعييامرورية بيف جؿ خمؽ توعية أقسنطينة مف 

أف الأفراد  تقوـ عمى والإشباعات التيبالنسبة لمنظرية التي عالجنا بيا الدراسة ىي نظرية الإستخدامات 
يحتاجوف إلى إشباع إحتياجاتيـ مف وسائؿ الإعلاـ، وتركز عمى علاقة الأفراد بوسائؿ الإعلاـ مف خلاؿ 

خترنا المنيج الوصفي  التساؤؿ ماذا يفعؿ الناس بوسائؿ الإعلاـ؟ العشوائية البسيطة  التحميمي والعينةوا 
البيانات وتحميميا وتفسيرىا وخمصنا إلى جممة مف  تفريغوبعد  البيانات،بالإضافة إلى الإستمارة كأداة لجمع 

مكانة  قسنطينة تمتمؾالنتائج أبرزىا أف إذاعة قسنطينة ساىمت في خمؽ وعي مروري بيف المستمعيف، إذاعة 
رغبات المستمعيف مف  تشبع برامج التوعية المرورية التي تبث عبر إذاعة قسنطينة المستمعيف،ميمة لدى 

 .والإرشاداتلمنصائح  خلاؿ إستجابتيـ

 الإذاعة، الإذاعة المحمية، التوعية المروريةالكممات المفتاحية: 
Abstract  :  

This study aims to shed light on the role of Algerian radio in traffic awareness. It specifically 

focuses on the role played by the local radio station in Constantine in disseminating and 

promoting traffic awareness, considering it as one of the most important mass communication 

tools that have kept up with the changes of the times. The study seeks to answer the main 

question: What role does Constantine radio play in creating traffic awareness among its listeners? 

Regarding the theory used in this study, it is the theory of uses and gratifications, which posits 

that individuals have needs to satisfy through media channels. It focuses on the relationship 

between individuals and the media by questioning what people do with the media. The study 

employs a descriptive-analytical method and a simple random sample, along with a questionnaire 

as a data collection tool. After data transcription, analysis, and interpretation, several results 

emerged, highlighting that Constantine radio has contributed to creating traffic awareness among 

its listeners. It occupies an important position in the minds of the audience, as the traffic 

awareness programs broadcasted through Constantine radio satisfy the listeners' desires by 

responding to their advice and guidance. 
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